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تحصیل در اولویت قرار گیرد جذب دانش آموزان بازمانده از 
شرق: امسال هم کودکان بسیاری بازمانده 
از تحصیل شــدند. کــودکان ایرانی عمدتا 
علت ترک تحصیل شــان عدم توان مالی 
در پرداخت شــهریه مدارس دولتی است 
و کودکان مهاجر افغانستانی هم معمولا 
علاوه بــر عدم تــوان مالی با مشــکلات 
کافی نبودن اوراق هویتی و اقامتی روبه رو 
هســتند. بااین حــال روز گذشــته معاون 
آموزش متوسطه وزارت آموزش و پرورش 
بر ضرورت جذب دانش آموزان بازمانده از 
تحصیل از سوی ادارات آموزش و پرورش 
تأکید کــرد و خواســتار پیگیــری مدیران 
مــدارس در ایــن زمینــه شــد و گفته که 
ثبت نام کتاب های درسی نباید به روزهای 
آخر شهریور موکول شــود، چراکه پروسه 
ارســال کتب درسی زمان بر است و ممکن 
اســت روزهای ابتدایی ســال دانش آموز 
بدون کتــاب باشــد. با توجه بــه تجارب 
ســال قبل، امســال تلاش کردیم در پروژه 
مهر، مدارس بدون هیچ مشکلی فعالیت 
خود را آغاز کنند. امسال تقویم فعالیت ها 
به جلو کشــیده شــد؛ ازاین رو ثبت نام ها، 
و  کلاس بندی هــا  نیروهــا،  ســاماندهی 
برگــزاری آزمون های شــهریور در مرداد و 
اعلام نتایج تا ۲۰ مرداد، صدور ابلاغ ها و... 

پیش از موعد هرساله انجام شد.

شوق خودم را در کار خریدارم
این روزها بســیاری از جوان ها شــروع 
به ایجاد کســب و کارهای خــود کرده اند. 
معمولا با کســب دانشــی اندک شروع به 
کار می کننــد و در آن هم به موفقیت های 
بزرگی دســت پیدا می کنند. همچون زهرا 
عاشــور زاده دختر جوانی که در حدود یک 
ســال، کاری را برای خود شــروع کرد و به 
متخصص مکرومه بافی تبدیل شده است. 
هر روز ســفارش کار می گیرد و با ســاخت 
فرشته های رنگارنگ، خرج زندگی خود را 
در می آورد. این دختر ۲۰ ساله سفارش های 
خود را به کافه ها و لوازم تزیینی فروشــی 
بــرای مجموعه های  می فروشــد و حتی 
سیسمونی فروشی نیز کار می کند. خودش 
در گفت وگــو با «شــرق» می گویــد: « من 
پیجــی دارم کــه در آن کارهــای خیاطی، 
مکرومه بافی، سیســمونی و آشپزخانه هم 
ســفارش می گیرم. من حتی گلــدوزی با 
دســت هم انجام می دهم و هر طرحی را 

که سفارش بدهند، انجام می دهم.
امــا بخــش جــذاب کار من ســاخت 
کاراکترهای مختلف با مکرومه است. مثلا 
از وقتی که کار را به صورت جدی شــروع 
کردم، فرشته های کوچک و بزرگ ساختم. 
بعد کم کــم مادرهای مکرومه ســاختم. 
عروسک هایی با دامن های بلند  که نوزادی 
هــم در بغل داشــتند. حتی فرشــته های 
ســفید پوش که بالی کوچک بر دوش خود 
داشتند که همه را دوســت دارم. هر کدام 
را با علاقه و عشــق می ساختم و وقتی به 
فروش می رفتند دلم آرام می گرفت؛ چون 
بــه نظر خودم به جایی می رفتند که به آن 
تعلــق دارند. هر چند هنوز هم با دســتان 
خودم فرشته درست می کنم و آن را برای 
فروش آمــاده می کنم، امــا چند هفته ای 
است که کمی تغییرات به کارم داده ام. مثلا 
شروع به ساخت پدرهایی با جنس مکرومه 
کرده ام و در کنارش شخصیت های کارتونی 

را به وسیله مکرومه درست می کنم.
انیمیشــن درون  مثلا شــخصیت های 
و بیــرون را بــا مکرومه درســت می کنم. 
شــخصیت های رنگارنگی که هر کدام یک 
روحیه و رنگی دارد. وقتی این عروسک ها 
را درست می کنم، واقعا حس خیلی خوبی 

به من دست می دهد.
مثلا بــا وجودی که همه جا عروســک 
باربــی لاغر اســت، امــا من بــا مکرومه 
عروســک های باربی درســت می کنم که 
بسیار هم زیبا هستند. فکر می کنم همه اینها 
ایده هایی جدید است که به ذهنم می رسد. 
یا مثلا فرشــته های مادر را کــه نوزادی در 
آغــوش دارند، با علاقه و عشــق درســت 
می کنم. من از ساخت تمام عروسک هایم 
آرامش می گیرم. وقتی کارتون های مختلف 
مثل دیزنی را می بینم، ذهنم کامل هوشیار 
می شود تا شخصیت های مختلف را بسازم. 
مثلا همین که بچه ها شــخصیتی را که در 
کارتون می بینند، در دســت بگیرند و با آن 
بازی کنند، جالب اســت و چــه بهتر که با 
عروسک های مکرومه من بازی کنند و آنها 
را به دســت بگیرند. صــرف اینکه خودم 
همیشه عروســک را دوست داشتم و حالا 
کــه ۲۰ ســال دارم هم به دســت گرفتن 
عروســک به من آرامش جالبی می دهد. 
نام پیجــم کــه در آن ســفارش می گیرم 

sismoni_83 با برند عطر یاس است.

صدای کودکان مبتلا به سرطان سراسر 
ایران را از «اینجا، محک» بشنوید

مؤسسه خیریه حمایت از کودکان مبتلا به سرطان «محک» با هدف 
ارائه گزارش به جامعه در راستای اصل شفافیت، فعالیت خود را در 

پادکست آغاز کرده است.
آراســب احمدیان، مدیرعامل محک گفت: محک در بیش از ۳۳ ســال 
فعالیت خود کوشیده است تا تصویری واقعی و شفاف از خدمات حمایتی 
و درمانی ارائه شــده به کودکان مبتلا به سرطان در کانال های ارتباطی خود 
ارائه دهد. این سازمان با هدف گزارش دهی بهتر، کانال های ارتباطی جدید 
را شناسایی و محتواهای خود را متناسب با مخاطبان تولید می کند. از آنجا 
که در حال حاضر پادکست با اســتقبال جامعه ایرانی به خصوص جوانان 
همراه اســت، محک تصمیم گرفت تا فعالیت خود را در این کانال ارتباطی 

در راستای اصل شفافیت آغاز کند.
احمدیــان افــزود: راه اندازی پادکســت محک اقدامی جدید در مســیر 
اســتراتژی تحول دیجیتال است و کمک می کند تا پیام محک به آنهایی که 

شنیدن را روشی برای دریافت اطلاعات برگزیدند، منتقل شود.
مدیرعامل محک با بیان آنکه در پادکســت «اینجا، محک» تلاش شــده 
اســت تا ادبیاتی داستان گونه دنبال شــود، گفت: هر کودکی که به محک 
وارد می شود با خودش قصه ای دارد و پادکست محک روایت قصه هاست؛ 
قصه کودکان مبتلا به ســرطان یــا افرادی که در کنار آنهــا این لحظات را 
زندگــی  کرده اند؛ صداهای واقعی محیط بیمارســتان که گاهی از دل پدر، 
مادر، پزشک، داوطلب، پرسنل یا یکی از پیش کسوتان مؤسسه خیریه محک 

پژواک پیدا می کند.
احمدیــان در پایان اظهــار امیدواری کرد که پادکســت «اینجا، محک» 
بتوانــد دریچه ای متفاوت و نــو به روی مخاطبان هدف محک گشــوده و 

روایت های کمتر شنیده شده از کودکان مبتلا به سرطان را بیان کند.

جشن «غنچه ها» امروز برگزار می شود
مراسم «جشــن غنچه ها» ویژه نوآموزان پیش دبستانی دوشنبه ۲۶ 

شهریور به صورت هم زمان در سراسر کشور برگزار می شود.
جشن غنچه ها مقدمه ای برای ورود نوآموزان به پیش دبستانی است تا در 
اولین حضورشان در مدرســه روزی شاد را داشته باشند و با مربی، اولیای 
مدرسه و هم کلاسی های خود آشنا شوند که این جشن دوشنبه ۲۶ شهریور 

هم زمان با سراسر کشور برگزار می شود.
آن گونــه که ســازمان تعلیم و تربیت اعلام کرده اســت، در ســال تربیتی 
۱۴۰۲-۱۴۰۳ بیــش از ۷۰۰ هزار نوآموز ثبت نام کــرده بودند که پیش بینی 
می شــود با توجه به افزایش تعداد افراد درخواســت کننده برای دریافت 
مجوز کودکستان و افزایش نوآموزان، تعداد نوآموزان امسال بیش از ۷۰۰ 

هزار نفر باشد.

امسال کتابی برای برخی رشته های 
فنی وحرفه ای و کارودانش چاپ نمی شود

طبق اعلام ســازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشــی برای برخی از 
رشته های فنی وحرفه ای و کارودانش امسال کتابی چاپ نمی شود.

حجت الاســلام علی لطیفی، رئیس سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی، 
در توضیح این مطلب گفت: آموزش تعدادی از رشــته ها به گونه ای اســت 
که نیازمند کتاب درسی نیست و سوءاستفاده هایی که از این شرایط می شود، 

ناشی از ناآگاهی برخی هنرجویان و خانواده هاست.
این در حالی اســت که علوی تبار، معاون ســازمان پژوهــش و برنامه ریزی 
آموزشــی، نیز با بیان اینکه بسته هدایت تحصیلی تعدادی از دانش آموزان 
هنوز قطعی نشــده یا هنوز تصمیم قطعی بــرای ثبت نام نگرفته اند، گفت: 
دانش آموزان هــر زمان که در مدارس ثبت نام کنند، بنا به اقتضائات زمانی، 
سامانه ثبت سفارش کتاب را باز خواهیم کرد تا در بازه زمانی، سفارش کتاب 
درســی خود را انجام دهند که کتاب های خود را با تأخیر چند روزه دریافت 
می کنند. او با بیان اینکه سیستان و بلوچســتان کمترین میزان ثبت ســفارش 
کتاب درســی را دارد، افزود: اســتان خراســان رضوی و قم دیگر استان ها 
با کمترین ثبت ســفارش هســتند. معاون ســازمان پژوهش و برنامه ریزی 
آموزشی با بیان اینکه کتاب های درســی در بازار آزاد چاپ می شوند، ادامه 
داد: حدود ۱.۵ میلیون تومان هزینه آن اســت و اســتانداردهای لازم را هم 
ندارند. در کتاب کپی، بارکد به هیچ وجه به وســیله دستگاه بارکد خوان قابل 
اســکن نیســت اما در کتاب های اصلی بارکد خوانده می شود و پاسخ قابل 

مشاهده است.

عضو شورای شهر تهران به دنبال آدرس ۲۰۰ هزار واحد مسکونی

سؤال چهارم از شهردار تکرار شد
رئیس شورای شهر: روند قانونی طرح سؤال از شهردار طی نشده است
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نورا حســینی:  سؤال چهارم از شــهردار تهران تکرار 
شــد. دو هفته پیش بود که یکی از اعضای شــورای 
شــهر تهران با موضــوع کلنگ زنی پــروژه ۲۰۰ هزار 
واحد مسکونی در تهران به شهردار تهران تذکر داد. 
سوده نجفی از شهردار تهران خواسته بود آدرس این 
پروژه ها را به شــورا ارســال کند. رئیس شورای شهر 
تهران به اداره مصوبات می نویســد «به عنوان سؤال 
رســمی اعلام به شــهردار»، اما در میانه راه مهدی 
چمران متوجه می شود که مسیر قانونی طرح سؤال 
از شــهردار طی نشده و شــهردار را به صحن شورا 
دعوت نمی کند. روز دوشنبه علیرضا زاکانی، شهردار 
تهران، به رسانه ها درباره سرانجام ساخت ۲۰۰ هزار 

واحد مســکونی، می گوید: از طرح سؤال به شدت استقبال می کنم و حتی به رئیس شورای شهر زنگ 
زدم کــه چون می خواهم به مأموریت بروم، آماده هســتیم که در ایــن زمینه صحبت کنیم و از آقای 
چمران خواستم که پاسخ ما را در دستور کار قرار دهند؛ اما ابتدا ایشان عنوان کرد که اگر اصرار دارید، 
باشــد بیایید صحبت کنیم؛ البته بعدا بررســی کردند و گفتند که قبل از طرح سؤال باید تذکر مطرح 
می شد و باید رویه قانونی طرح سؤال طی می شد. هرچند که ما مصمم بودیم که پاسخ دهیم اما بعدا 
برخی  افراد مطرح کردند که ما نمی خواهیم جواب دهیم. شهردار تهران با بیان اینکه من بشخصه از 
هر چیزی که موجب شفافیت موضوعات شود، استقبال می کنم، گفت: ما بی عیب و نقص نیستیم؛ اما 

در راستای شفاف شدن موضوعات کمک می کنیم.
او دربــاره آدرس ۲۰۰ هزار واحد مســکونی هم توضیح می دهد: این موضــوع ۹۲ پلاک را در بر 
می گیرد که ۹۲ پرونده ســاخت هم دارد؛ اما بخشــی از این موضوع برای شــهرداری تهران است و 
بخش عمده ای از آن برای دیگر نهادها، ســازمان ها و دولت اســت و هنر ما این بود که موضوعات را 
شناســایی کرده و پرونده را به کمیســیون ماده ۵ برده و مجوز گرفتیم. به عنوان مثال ۶۰ هکتار برای 
وزارت راه و شهرسازی است که پرونده هم دارد و این را که چه زمانی بخواهد پروسه ساخت را آغاز 
کند، نمی دانیم. مشخص نیست اگر بخش عمده این پروژه های مسکونی مربوط به دیگر نهادها است 
و زمان آغاز آن مشــخص نیست، چرا شهردار تهران وعده ساخت آن را به تهرانی ها داده است و در 

کارنامه امید و افتخار خود تنها به عدد تعهدات شهرداری اشاره نکرده است.
روز گذشــته هم مهدی چمران، رئیس شــورای شــهر تهران، سخنان شــهردار را تأیید می کند و 
می گوید: ما هنوز از ایشان دعوت نکردیم اما دعوت می کنیم که درباره مسکن گزارش های خود را ارائه 
دهد. او ادامه می دهد: ما به شــهردار گفتیم آمادگی پاسخ گویی داشته باشد، البته موردی که مطرح 
شــد، مراحل قانونی را طی نکرده بود و ما روز سه شنبه را در نظر گرفته بودیم اما چون سفر بریکس 
پیش آمد، اجازه دادیم به فرصت دیگری موکول شود. آن موضوعی که مطرح شد، سؤال نبود و سؤال 
باید مراحل قانونی خود را طی کند. ســوده نجفی، عضو هیئت رئیسه شورای شهر تهران، هم پس از 
ســخنان تازه چمران یک بار دیگر سؤال خود را از شــهردار تهران درباره پروژه های مسکن شهرداری 
تهران مطرح کرد. او روز گذشــته در تذکر پیش از دستور خود با اشاره به طرح سؤال خود از شهردار 
تهران با بیان اینکه این جانب در راستای ماده ۸۳ قانون انتخاب شهرداران در تاریخ ۱۱ شهریور یعنی 
۱۵ روز پیش سؤالی از شهردار تهران داشتم که تقدیم ریاست شورای شهر تهران، آقای چمران، کردم 
که ایشان نیز این موضوع را تأیید و به شهردار تهران ابلاغ کردند، می گوید: در ماده ۸۳ قانون انتخاب 
شهرداران این گونه قید شده که چنانچه یک یا چند نفر از اعضای شورای شهر به عملکرد شهردار یا 
عملیات شهرداری اعتراض یا ایرادی داشته باشند، ابتدا از سوی رئیس  شورا موارد را به صورت روشن 
به شهردار تذکر خواهند داد. در صورت رعایت نشدن مفاد مورد تذکر، موضوع به صورت سؤال مطرح 
می شــود که در این  صورت رئیس شورا سؤال را کتبا به شهردار اطلاع خواهد داد و حداکثر تا مدت ۱۰ 
روز پس از ابلاغ، شهردار موظف به حضور در جلسه عادی یا فوق العاده  شورا و پاسخ به سؤال است.
نجفی یادآوری می کند: سؤال بنده به استناد تذکر دیگر اعضای شورای شهر تهران بود که در این 
زمینه پیش تر تذکر داده بودند، اما گویا طرح سؤال ۱۱ شهریور بنده را تذکر نامیده اند، بنابراین بنده یک 
بار دیگر سؤال خود را مطرح می کنم تا ایرادی که برخی به این موضوع دارند، رفع شود. بنده قطعا به 

سؤال اصرار دارم و خواستار حضور شهردار در صحن شورا برای پاسخ به این سؤال هستم.

عضو هیئت رئیسه شورای شهر تهران با اشاره به 
برگزاری تور بازدید خبرنگاران از پروژه های مســکن 
شــهرداری تهران می گوید: متأســفانه شهرداری به 
جای پاســخ گویی اقدام بــه برگزاری تــور بازدید با 
حضور خبرنــگاران کرده و در اقدامی عجیب بنده را 
هم به این تور دعوت کرده که در زمان مناسب به این 

موضوع خواهم پرداخت.

پیگیری سرانجام بازگشت ۳۰ تابلوی نفیس شهرداری
امــا یکــی از تذکرهای درخورتوجه روز گذشــته 
اعضا، خــروج ۳۰ تابلوی نفیس از موزه امام علی و 
بازگشت نامشخص این تابلوها بود. هرچند که رئیس 
فرهنگی و هنری شــهرداری تهران که در حاشــیه شورای شهر حضور داشــت، به خبرنگار «شرق» 
می گوید که این تابلوها برگشــته اند و در نامه ای به عضو شورای شهر اعلام شده که تابلوها بازگشته 
است. اما ناصر امانی به «شرق» توضیح می دهد که تا زمان اعلام تذکر پیگیری هایش بی پاسخ مانده 
اســت. امانی روز گذشته در تذکری هشــدار می دهد: گزارشی به بنده رســیده که از موزه امام علی 
تعداد ۳۰ عدد تابلوی ارزشــمند هنری با صورت جلســه ای با عنوان برگزاری نمایشگاه به امانت به 
مجموعه ای از خارج شــهرداری تهران واگذار شــده و با اینکه این نمایشگاه برگزار نشده، این تابلوها 
به موزه امام علی که وابسته به سازمان فرهنگی و هنری شهرداری تهران است، برگشت داده نشده 
است. او با بیان اینکه مسئولان موزه تلاش بسیار داشتند که تابلوها برگردد؛ اما جواب تماس تلفنی این 
عزیزان را هم ندادند، می گوید: در تاریخ مردادماه ســال ۱۴۰۳ درباره کمّ وکیف این موضوع به سازمان 
فرهنگی و هنری نامه زدم و پیگیری ها نشان داد که تا این لحظه نه تنها گزارشی نداده اند، حتی پاسخ 
صریح و روشــنی به نماینده کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر تهران که پیگیر این موضوع 
نیز بودند، داده نشــده و ما نگران هســتیم، چرا که فقط ارزش یکی از این تابلوها،  حدود ۳۰ میلیارد 
تومان بوده و ارزش معنوی آنها مهم تر اســت و به شهرداری تهران تذکر می دهم که این تابلوها به 

موزه امام علی برگردد.

تهران به استقبال مهر می رود
اما روز گذشته ســه معاون شهردار درباره اقدامات شــهرداری برای آمادگی آغاز سال تحصیلی 
جدید در صحن شورای شهر گزارش دادند. محســن هرمزی، معاون حمل ونقل شهرداری تهران، از 
تلاش برای شناورسازی ساعت کاری ادارات در مهر ماه سخن گفت و اینکه شهردار تهران جلساتی با 
معاون اول رئیس جمهور داشت. او با بیان اینکه در راستای روان سازی ترافیک در مهرماه، برگزارنشدن 
نمایشــگاه ها را پیگیری کردیم، می گوید: البته دقت داشــته باشید که با وجود پیگیری ها سال گذشته 
نمایشگاه فرش برگزار شد که عارضه  ترافیکی را به شهر تحمیل کرد، اما تلاش می شود که امسال با 
هماهنگی های انجام شده در مهرماه نمایشگاهی برگزار نشود. به گفته او تغییرات ساعت جابه جایی 
بار و کالا و صادرنشدن مجوز حفاری از ۱۵ شهریور تا ۱۵ مهر نیز ابلاغ شده است و در این مدت ۳۱۲ 
مدرسه ایمن سازی شــدند و حتی چراغ های راهنمایی مقابل مدارس نیز ترمیم شده و برای استقرار 

آمبولانس نیز هماهنگی لازم انجام شده است.
معاون شــهردار تهران درباره وضعیت حمل ونقل عمومی با تأکید بر اینکه تا امروز ۱۰۲ اتوبوس 
داخلی تحویل گرفتیم که تا پایان هفته وارد ناوگان می شــود، اضافه می کند: پارت اول اتوبوس های 
برقی چینی رسیده و در گمرک بندرعباس است و چون به صورت بدون کانتینر می آوریم، ۱۲ دستگاه 
رســیده و از پایان مهرماه ال آرتی و مابقی اتوبوس ها به بندرعباس می رســد و ۱۵۰ تاکسی برقی هم 
رسیده است که در حال ترخیص هستیم. محمدامین توکلی زاده، معاون فرهنگی و اجتماعی شهرداری 
تهران، از توزیع ۲۴ هزار بسته نوشت افزار به عنوان نماد ۲۴ هزار شهید تهران میان دانش آموزان خبر 
داد. اعضای شــورای شهر تهران درباره گزارش شهرداری تهران برای آغاز سال تحصیلی توضیحاتی 
ارائه داده و بر  ایمن ســازی مدارس، کاهش بار ترافیکی مهرماه، رســیدگی به فضای ســبز مدارس و 
دانشگاه ها در راستای جلوگیری از خشک شدن آنها و تعیین تکلیف وضعیت ثبت نام اتباع به ویژه در 

مناطق جنوبی تهران تأکید کردند.
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گواهی می شود فاکتور بلوک سیلندر 
به شماره ۱۴۰۳۰۲۰۰۱۳۷ و
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مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

اخیر ســازمان  روزهــای  برخورد  ماجــرای 
هواپیمایی و تعلیق ناگهانی همه فعالیت های 
یکی از بزرگ ترین و مشهورترین استارت آپ های 
حوزه گردشگری، بار دیگر موضوع نحوه تعامل 
دولــت با شــرکت های دانش بنیــان و فعال در 

زمینه اقتصاد دیجیتال را مورد توجه قرار داد.
بــه نظــر می رســد این مــدل برخــورد که 
نشــئت گرفته از تفکر برخی مدیــران اقتصادی 
دولت ســیزدهم مبنی بر تحدیدســازی و عدم 
حمایت از کسب وکارهای آنلاین است، همچنان 
ادامه دارد و شرکت های فعال در حوزه اقتصاد 
دیجیتــال باید با این رفتارهای ســلبی و بگیر و 

ببند، بســازند تا مدیرانی از جنس حامیان دولت جدید، بر ســر کار حاضر شــوند اما در غایت، 
رفتار آنها از سرمایه اجتماعی دولت جدید کسر خواهد کرد.

ماجرا از آنجا آغاز شــد که سازمان هواپیمایی با استناد به سه بلیت فروخته شده در سایت 
فلایتیو، دســتور تعلیق همه فعالیت های این استارت آپ ۲۰۰ نفره را به مدت یک ماه و بدون 
اخطار قبلی صادر کرد. این برخورد ناگهانی و ســختگیرانه با شــرکتی که براساس بررسی ها، 
بیــش از ۲۰۰ کارمنــد و نیروی متخصــص آی تی در آن فعالیت می کنند، موجب شــده حتی 
امکان تغییر بلیت، اصلاح یا حتی کنســل کردن بلیت خریداری شده از این سایت مشهور، برای 
مســافران فراهم نباشــد، چراکه بر اساس دســتور سریع و فوری ســازمان هواپیمایی به همه 
ایرلاین های داخلی و خارجی فعال در ایران، آنها موظف به بستن دسترسی این شرکت هستند.

فلایتیو چه می گوید؟
براســاس توضیحاتی که این استارت آپ برای رسانه ها ارســال کرده، یک عضو واحد فنی 
این شــرکت، فقط نرخ نامه یک ایرلاین به نام فلای پرشیا را اشتباه تعیین کرده بود که این بهای 
بلیت، به مدت  خیلی کوتاه و به  صورت محدود فقط روی یک ایرلاین و مسیر، با خطا ثبت شده 

بود و همان اشتباه سهوی نیز به سرعت توسط بخش فنی پیگیری و برطرف شد.
ضمن آنکه مبالغ اضافی، به حســاب حدودا ۱۰ نفر مســافر خریدار این تعداد بلیت، واریز 
شــده و دلیلی برای خدشه به اعتبار آژانسی با ۶۰ ســال سابقه و وب سایتی با شهرت و اعتبار 

بالا در حوزه گردشگری، برای فروش بلیت گران تر و تخلف از قوانین وجود نداشته است.
تکرار نسخه ای که صدای فعالان اقتصاد دیجیتال را درآورد

شیوه برخورد سازمان هواپیمایی با این استارت آپ و برخی دیگر از وب سایت های فعال در 
این حوزه، ابهامات و ســؤالات متعددی را ایجاد کرده است؛ به عنوان مثال، در همان روزی که 
یک مقام مسئول در بخش نظارت سازمان هواپیمایی، در استعلامی از فلایتیو پرسیده که بلیت 
مورد بررسی (که براساس آن وب سایت مذکور تعلیق شده) توسط آن شرکت صادر شده یا نه، 
نامه تعلیق این شرکت دانش بنیان به ایرلاین های داخلی و خارجی ارسال شده و حتی منتظر 

پاسخ شرکت و بررسی آن نمانده اند.

ضمن آنکه اساســا تصور از یک نهاد دولتی 
مهم آن اســت که پیش از تعلیق یک مجموعه 
۲۰۰ نفره به مدت یک ماه، اخطار یا تذکری درباره 
رعایت نکردن مقررات ارسال کند نه آنکه اولین 
تصمیم، تعطیلی موقت یک کســب و کار بزرگ 
باشــد. همچنین ابهامات قانونی درباره وظایف 
و اختیارات سازمان هواپیمایی پس از رأی اخیر 
دیوان عدالــت اداری درباره قیمت گذاری بلیت 
هواپیما مطرح اســت که بایــد در جای خود به 

آن پرداخته شود.
این نحــوه برخورد مدیــران منصوب دولت 
قبل، یادآور تابستان سال گذشته است که تعلیق 
و فیلتر تعدادی از اســتارت آپ ها، موجب اعتراض و گلایه هــای متعدد فعالان حوزه اقتصاد 
دیجیتال در کشــور شد به  گونه ای که بســیاری هشــدار دادند چنین برخوردهایی، هم وضع 

اقتصاد را بدتر می کند، هم ناامیدی و مهاجرت را بیشتر.
همیــن اعتراض ها بود که موجب شــد مواضع مســئولان وقت قوای مجریــه و قضائیه، 
صراحتا در جهت مخالفت با پلمب و تعطیلی کســب و کارها به دلیل تخلفات جزئی باشــد و 
علاوه بر آنکه ســخنگوی وقت قوه قضائیه تصریح کرد که دستگاه قضائی هیچ گونه مجوزی 
برای پلمب کسب و کارهای دیجیتال صادر نکرده، برخی مسئولان دولت سیزدهم نیز مخالفت 
صریح خود را با بسته شــدن سکوهای آنلاین اعلام کردند تا حدی که پس از ادامه واکنش ها، 
ابراهیم رئیســی نیز در جلسه هیئت دولت در واکنش به تعطیلی این شرکت های دانش بنیان 
گفــت: «اعمال محدودیت برای این ســکوها راه حــل صحیح مواجهه با تخلفات نیســت و 
مشکلات ایجادشده در ارتباط با این شرکت ها باید از طریق مراجع ذی ربط با همراهی معاونت 

علمی ریاست جمهوری و وزارت ارتباطات پیگیری شود».
اما بــه نظر می رســد در دولتی کــه رئیس جمهورش، حامی و مشــوق کســب و کارهای 
دانش بنیان اســت، این نوع رفتار، آســیب زننده به وجهه قوه مجریه است؛ هرچند مدیرانش 
منصوب دولت قبل باشــند، چراکــه تفکیک این موضوعات برای مــردم، به راحتی امکان پذیر 
نیست و با یک خطا، تعلیق شرایطی را به وجود می آورد که هزاران مسافر درگیر شده و ده ها 
نیروی انســانی با سرخوردگی مواجه شوند که نتیجه این، یک خطای ده ها برابر وسیع تر است 

که این موضوع، ورود مدعی العموم به تبعات چنین تصمیماتی را نیز می طلبد.
چه بســا اگر ورود و تذکر به موقع مدیران دولت پزشــکیان دربــاره چنین رویه هایی اتفاق 
نیفتد، در بر همان پاشــنه می چرخد که برخی وزرای دولت قبل بر آن اصرار داشتند و برخورد 
سلبی و چالشــی با اســتارت آپ ها مانند موضوع فلایتیو، همان نتیجه ای را به دنبال دارد که 
انجمن فین تک ایران، قبلا آن را «موجب ســرخوردگی کسانی دانسته بود که دانش و توانایی 
خــود را برای بهبود فضای کســب وکار در داخل ایران به کار گرفته اند» و حالا با یک اشــتباه 

کوچک، باید خود و مشتریان شان، تاوانی بزرگ به دستور برخی مدیران دولتی بدهند.

تعطیلی یک ماهه فلایتیو با دستور سازمان هواپیمایی
ادامه قصه پرغصه برخورد قهری با استارت آپ ها


